
Izraeli interjú 
Kövér Lászlóval

Kövér László tárca nélküli mi
niszter a magyar püspöki kar által 
szervezett zarándoklaton Izraelben 
járt. Az Új Kelet főszerkesztőjé
nek, Dán Ofrynak adott interjú 
rövidített változatát közöljük.

Uj Kelet: A kém elhárítás önhöz 
tartozik?

Kövér László: Igen, de az én hi
vatalomban nemcsak kém elhárítás
ról, hanem  gazdaságbiztonságró l, 
terrorelhárításról, a szélsőséges szer
vezetek, az újnáci m ozgalmak elhá
rításáról és az alkotm ányvédelemről 
van szó. Ez az, am it én irányítok, 
most m ár csak néhány hétig, mert 
április 30-ával m egszűnik a kor
m ánytagságom, és akkor m ár csak 
mint Fidesz-elnök fogok m űködni.

Uj Kelet: M ilyen m értékű  a  szél
sőjobboldali mozgolódás M agyaror
szágon? M it tesz a titkosszolgálat 
ebben az ügyben?

Kövér László: Egy konkrét példá
val akarok válaszolni. 2000. február 
13-ára szerveztek egy m egem léke
zést a Várban a szovjet ostrom gyűrű
ből való német kitörés emlékére. Az 
előző három  évben már tartottak 
ilyen rendezvényt, de az idén a ható
ságok intézkedései, és különböző 
társadalmi csoportok fellépése kö
vetkeztében ezek a szélsőséges beál
lítottságú körök nem tudták m egtar
tani a rendezvényt. T ízes csoportok
ban próbállak Budapesten és vidéken 
pótlandó rendezvényeket tartani. A 
m agyar neonáci csoportok létszáma, 
szervezettsége jelentősen alatta m a
rad annak, amit más európai orszá
gokban lehet tapasztalni. Hangsú
lyozni szeretném , hogy ezeket e llen
őrzés alatt tartjuk.

Új Kelet: M ilyen m éretű  a  neoná
ci veszély M agyarországon?

Kövér László: Egyáltalán nincs, 
illetve nagyon elszigetelt. Kis létszá
mú csoportokként m űködnek néhány 
megtévesztett fiatalem ber segítségé
vel, ak ik  nem  feltétlenül tudják, 
miről is van szó. Szabó Albert volt a 
negatív értelem ben vett sztár, végül 
ő is visszam ent Ausztráliába. Nem 
állítom, hogy a m i fellépésünkre, de 
remélem, nekünk is volt szerepünk 
abban, hogy Szabó Albert, az egyik 
legvadabb hungarista agitátor, jo b b 
nak látta venni a sátorfáját.

Új Kelet: Vannak-e zsidó vezetők a 
pártban?

Kövér László: Nem szoktuk egy
más hovatartozását firtatni. De ha 
már a témánál tartunk, elm ondha
tom, hogy term észetesen vannak.

Új Kelet: Nemrégiben olyan hírek  
érkeztek, hogy hirtelen „felfedezte" a 
zsidókérdést M agyarországon. M i 
késztette erre?

Kövér L ászló: A ntalóczi A ttila 
M SZP-képviselőnek van egy beszél
gető fórum a a rendszerváltás kezde
téről. A ’90— ’94 közötti időszakról

volt szó ezen a fórum on, erről szólt 
az előadás 90 százaléka, és a végén a 
közönség tett fel kérdéseket. Az 
egyik kérdés úgy hangzott, hogy 
m iért nem  lehet M agyarországon 
Trianonról beszélni. A zt a választ 
adtam, hogy szerintem  lehet Tria
nonról beszélni, és kár lenne, ha nem 
lehetne. Bármilyen, a m agyar törté
nelmet, vagy egyáltalán a jelent érin
tő kérdésről lehet és kell is nyíltan 
beszélni, m ert ha bárm ely kérdést ta
bunak tek in tünk , akkor ezzel az 
adott kérdésről való vitát, diskurzust 
átengedjük azoknak, akik nem jó h i
szeműen nyúlnak az adott kérdéshez. 
És a trianoni kérdés m ellett a zsidó
kérdést is em lítettem  ezen kérdések 
között. Teljesen m ellékesen, fél m on
dat erejéig került szóba. A következő 
nap az egyik újságban az szerepelt, 
hogy Kövér László m iniszter beszél
ne a zsidókérdésről. Nem  témám a 
zsidókérdés, nem gondolom , hogy 
erről feltétlenül beszélni kell, nem 
gondoltam , hogy a szó ekkora indu
latokat vált ki. Jóhiszem űen nem 
gondolhattam  ezt, h iszen ’95-ben 
részt vettem a B ethlen téri Oneg 
Sabbat cionista klub rendezvényén, 
amely azt a cím et viselte, hogy a 
„Zsidókérdés, ahogyan azt a  parla
menti pártok, köztük a Fidesz látja". 
Azt gondoltam, hogy a zsidó közös
ség számára a zsidókérdés egy létező 
kérdés, akkor nincs ebben semmi pe
joratív él, semmi m ögöttes tartalom , 
ami a rosszhiszem űségre utalna. Azt 
hiszem, hogy részben jóhiszem űen, 
de nagyrészt politikai hátsó szándék
tól vezetve szándékosan félreértel
m ezték azt, am it én m ondtam , és úgy 
fókuszáltak, hogy az  tudják sugallni, 
szerintem  a zsidó problémával fog
lalkozni kell. Ez persze szemensze- 
dett hazugság. Ezt nem mondtam, és 
ez távolról sem állt szándékomban. 
Ennyi a „zsidókérdés” története.

Uj Kelet: Izraelben nincs világos 
kép a F ideszről, am elynek most ön 
áll az élén Orbán Viktorral együtt. 
M i a  p á rt vonalvezetése?

Kövér László: Ostobaság a szél
sőjobboldali jelzőt használni a Fi- 
deszre, vagy a Fidesz által vezetett 
korm ánykoalícióra. A Fidesz a libe
rális Ínternacionálé tagja, és Orbán 
V iktor m iniszterelnök ennek a jo b b 
közép konzervatív liberális párt szű- 
kebb vezetésének is a tagja.

Új Kelet: M ilyen a munkaviszony  
Orbán Viktor kormányfővel?

Kövér László: A legjobb. 1988 
óta dolgozunk együtt a Fidesz kere
tében. Mi voltunk az első  ellenzéki 
szervezet a kom munistákkal szem 
ben. Orbán Viktor szem élyében mi 
adtuk Európa legfiatalabb m iniszter- 
elnökét, egy olyan nagy tehetségű 
embert, aki múltbéli érdem ein túl h i
hetetlen m unkabírást is tanúsít kor
m ányfői m inőségében. K ivételes k é 

pességű ember. Nem véletlenül ke
rült oda, ahová került, és szerintem  
m e | is állja a helyét.

Új Kelet: M it üzen az izraeli olva
sóknak?

Kövér László: M agyarországon 
nincs növekvő antiszem itizm us. Egy 
legújabb felm érés szerint a m egkér
dezetteknek csak két százaléka az, 
aki megkérdőjelezi a  holokauszt té
nyét, és 60 százalék úgy gondolja, 
hogy erről az oktatásban beszélni 
kellene. Ez a két százalék annál is in
kább figyelem reméltó, m ert a legu
tóbbi svédországi H olokauszt Kon
ferenciát éppen azért szervezték  
meg, mert kiderült, hogy az ottani 
diákok 25 (!) százaléka nem  is hal
lott a holokausztról, vagy tagadja 
azt.


